

Noutăți introduse prin legea bugetul asigurărilor sociale de stat pe anul 2025

Având în vedere:

- **Legea nr. 10/2025 a bugetului asigurărilor sociale de stat pe anul 2025**, publicată în Monitorul Oficial al României, Partea I, nr. 119/10.02.2025;
- **OUG 156/2024** privind unele măsuri fiscal-bugetare în domeniul cheltuielilor publice, pentru fundamentarea bugetului general consolidate pe anul 2025, pentru modificarea și completarea unor acte normative, precum și pentru prorogarea unor termene;
- **Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal**, cu modificările și completările ulterioare, publicată în Monitorul Oficial al României, Partea I, nr. 688 din 10 septembrie 2015;
- **Legea nr. 263/2010 privind sistemul unitar de pensii publice**, cu modificările și completările ulterioare;
- **H.G. nr. 1506/2024** pentru stabilirea salariului de bază minim brut pe țară;
- **Legea nr. 360/2023 privind sistemul public de pensii**;
- **H.G. 181/2024 Normele de aplicare a Legii nr.360/2023**.

Începând cu 1 ianuarie 2025, în sistemul public de pensii sunt aplicabile următoarele:

Prin Legea nr. 10 din 10 februarie 2025 se prevede și se autorizează pentru anul bugetar 2025 veniturile și cheltuielile pe destinații pentru bugetul asigurărilor sociale de stat, bugetul asigurărilor pentru șomaj, bugetul fondurilor externe nerambursabile, sinteza bugetelor instituțiilor publice finanțate parțial din venituri proprii, precum și reglementări specifice exercițiului bugetar al anului 2025. Astfel că, potrivit Legii nr. 10/2025 avem:

Începând cu data de 13 ianuarie 2025, câștigul salarial mediu brut utilizat la fundamentarea bugetului asigurărilor sociale de stat este de 8.620 lei.

Pentru calculul drepturilor de pensie:

În anul 2025, potrivit dispozițiilor art.XVII alin.(1) din Ordonanța de urgență a Guvernului nr.156/2024 privind unele măsuri fiscal-bugetare în domeniul cheltuielilor publice, pentru fundamentarea bugetului general consolidate pe anul 2025, pentru modificarea și completarea unor acte normative, precum și pentru prorogarea unor termene, valoarea punctului de referință în funcție de care se calculează cuantumul pensiilor se menține la nivelul de 81 lei.

Începând cu 1 septembrie 2024 noua formulă de calcul a pensiilor este reprezentată de două elemente: un VPR care reprezintă o valoare a punctului de referință și un nr. total de puncte.

PENSIE = VPR X NR. TOTAL PCT

VPR (valoarea punctului de referință) - de la data intrării în vigoare a noii legi, **este de 81 lei**;

NR. TOTAL PCT = puncte contributivitate + puncte stabilitate + puncte asimilate/necontributive.

Noutatea în cadrul formulei o reprezintă numărul de puncte de stabilitate acordate pentru anii contributivi realizați peste 25 de ani.

Calculul pensiei va avea în vedere atât venitul pentru care s-a plătit contribuția la sistemul de asigurări sociale, cât și vechimea realizată efectiv în muncă, pe teritoriul României.

La calculul numărului total de puncte se va adăuga și un număr de puncte de stabilitate pentru fiecare an realizat peste stagiul de cotizare contributiv de 25 de ani, și anume:

- 0,50 puncte/an pentru anii din intervalul 26-30 inclusiv;
- 0,75 puncte/an pentru anii din intervalul 31-35 inclusiv;
- 1 punct/an pentru anii din intervalul 36-40-etc.

Indemnizația socială pentru pensionari

În anul 2025, **nivelul indemnizației sociale pentru pensionari**, prevăzută de OUG nr. 6/2009 privind instituirea pensiei sociale minime garantate, aprobată prin Legea nr. 196/2009, **se menține la 1.281 lei**.

Pentru alte drepturi:

Începând cu data de 13 februarie 2025, conform prevederilor art. 22 din Legea nr. 10/2025 a bugetului asigurărilor sociale de stat pe anul 2025, **cuantumul ajutorului de deces** prevăzut de Legea nr. 360/2023, privind sistemul public de pensii, este următorul:

- în cazul **decesului asiguratului sau pensionarului: 8.620 lei**;
- în cazul **decesului unui membru de familie al asiguratului sau pensionarului: 4.310 lei**.

Pentru perioada 1 ianuarie - 12 februarie 2025 se vor avea în vedere cuantumul ajutoarelor de deces, aprobate prin Legea nr. 422/2023, respectiv:

- în cazul **decesului asiguratului sau pensionarului: 7.567 lei**;
- în cazul **decesului unui membru de familie al asiguratului sau pensionarului: 3.784 lei**.

Cuantumul indemnizației pentru însoțitor potrivit art.67 din Legea nr. 360/2023 privind sistemul public de pensii, în cazul pensionarilor de invaliditate încadrați în gradul I de invaliditate reprezintă 50% din valoarea salariului minim brut pe țară garantat în plată.

Prin urmare începând cu 1 ianuarie 2025, indemnizația pentru însoțitor este de 2.025 lei.

Indemnizația pentru pensionari, membri ai uniunilor de creatori se va actualiza în raport cu valoarea punctului de referință - Guvernul a adoptat Ordonanță de Urgență nr. 127/11.11.2024 prin care modifică și completează prevederile referitoare la instituirea indemnizației pentru pensionarii sistemului public de pensii, membri ai uniunilor de creatori legal constituite și recunoscute ca persoane juridice de utilitate publică. Cuantumul indemnizației lunare de care beneficiază pensionarii care sunt membri ai uniunilor de creatori nu se va mai raporta la valoarea punctului de pensie, ci la valoarea punctului de referință prevăzut în Legea nr.360/2023 și se va indexa sau actualiza în funcție de aceasta.

Potrivit art. 1 alin. (3) din Legea nr. 8/2006, republicată, cu modificările ulterioare, indemnizația lunară reprezintă echivalentul a 50% din pensia cuvenită titularului sau după caz, aflată în plată la data solicitării, dar nu poate depăși două salarii de bază minime brute pe țară, garantate în plată.

În consecință, indemnizația acordată în temeiul Legii nr. 8/2006, republicată, cu modificările ulterioare, nu poate depăși suma de 8.100 lei începând cu data de 1 ianuarie 2025.

Baza lunară de calcul al contribuției de asigurări sociale de sănătate pentru pensionari

În data de 28 decembrie 2022, în Monitorul Oficial nr.1262, a fost publicată Decizia nr.650 din 15 decembrie 2022 a Curții Constituționale a României prin care dispozițiile referitoare la contribuția de asigurări sociale de sănătate cuprinse în OUG. nr. 130/2021 privind unele măsuri fiscal-bugetare, prorogarea unor termene, precum și pentru modificarea și completarea unor acte normative, sunt neconstituționale.

Începând cu data de 28 decembrie 2022, în temeiul art. 147 alin. (4) din Constituția României, republicată, nu se mai reține contribuția de asigurări sociale de sănătate pentru veniturile din pensii, pentru partea care depășește suma lunară de 4.000 lei pentru fiecare drept de pensie.

Modul de stabilire a venitului impozabil lunar din pensiile din sistemul public de pensii

În anul 2025, venitul impozabil lunar din pensii se stabilește prin deducerea din venitul din pensie a sumei neimpozabile lunare de 3.000 de lei.

Impozitul se calculează prin aplicarea cotei de impunere de 10% asupra venitului impozabil lunar din pensii.

Modul de stabilire a venitului impozabil lunar din pensiile de serviciu

În Monitorul Oficial, Partea I, nr. 91 din 31 ianuarie 2025, a fost publicată Decizia nr. 724/19.12.2024 referitoare la excepția de neconstituționalitate a dispozițiilor art. 101 din Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal.

Prin Decizia nr. 724/19.12.2024, Curtea Constituțională a constatat că dispozițiile **art. 101 din Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal sunt neconstituționale.**

În consecință, începând cu data de 31 ianuarie 2025 (data publicării în monitorul oficial), nu se va mai aplica impozitarea progresivă în cazul pensiilor de serviciu.

Prin urmare, începând cu data de 31 ianuarie 2025, potrivit art. 61 coroborat cu art. 64 și art. 100 din Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal, **venitul din pensii de serviciu ce depășește suma de 3.000 lei se impozitează prin aplicarea cotei de 10%.**

Precizări privind contribuțiile de asigurări sociale

Câștigul salarial mediu brut utilizat la fundamentarea bugetului asigurărilor sociale de stat începând cu data de 13 februarie 2025 este de **8.620 lei;**

În conformitate cu prevederile art. 138 din Legea nr. 227/2015, cu modificările și completările ulterioare, **cotele de contribuție de asigurări sociale** sunt următoarele:

a) **25% datorată de către persoanele fizice care au calitatea de angajați sau pentru care există obligația plății contribuției de asigurări sociale;**

b) **4% datorată în cazul condițiilor deosebite de muncă, astfel cum sunt prevăzute în Legea nr. 360/2023 privind sistemul public de pensii, de către persoanele fizice și juridice care au calitatea de angajatori sau sunt asimilate acestora;**

c) **8% datorată în cazul condițiilor speciale de muncă, astfel cum sunt prevăzute în Legea nr. 360/2023, de către persoanele fizice și juridice care au calitatea de angajatori sau sunt asimilate acestora;**

Conform art. 42 alin.(1) din Legea nr. 411/2004 privind fondurile de pensii administrate privat, republicată, cu modificările și completările ulterioare, coroborat cu art. 138 din Legea nr. 227/2015, cu modificările și completările ulterioare, **în cota de contribuție de asigurări sociale datorată de către persoanele fizice care au calitatea de angajați sau pentru care există obligația plății contribuției de asigurări sociale este inclusă și cota de contribuție aferentă fondurilor de pensii administrate privat.**

Cota de contribuție aferentă fondurilor de pensii administrate privat este de 4,75%.

Indicele de corecție utilizat la determinarea punctajului realizat în sistemul public de pensii de către participanții la fondurile de pensii administrate privat, pentru lunile în care aceștia contribuie la aceste fonduri, stabilit conform dispozițiilor art. 151 din Legea nr. 411/2004, republicată, cu modificările și completările ulterioare coroborate cu cele ale art. 96 alin.(3) din Legea nr. 263/2010, cu modificările și completările ulterioare, este următorul:

(25 puncte procentuale - 4,75 puncte procentuale) / 25 puncte procentuale = 0,81000

Referitor la salariile de bază minime brute pe țară garantate în plată din sectorul construcții, din sectorul agricol și din industria alimentară:

Începând cu 1 ianuarie 2025, salariile de bază minime brute pe țară garantate în plată din sectorul construcții, din sectorul agricol și din industria alimentară se stabilesc în bani, fără a include indemnizații, sporurile și alte adaosuri, la suma de:

- **4.582 lei lunar, pentru sectorul construcții;**
- **4.050 lei lunar, pentru sectorul agricol și industria alimentară.**

Facem precizarea că aceste valori ale salariului de bază minim brut nu vor avea implicații asupra bazelor lunare de calcul a contribuției de asigurări sociale, prevăzute de art. 33 din Legea nr. 360/2023 privind sistemul public de pensii, în cazul asiguraților care au încheiat contracte de asigurare socială.

De asemenea, nu vor avea implicații asupra bazei anuale de calcul a contribuției de asigurări sociale, prevăzută de art. 148 alin. (2) din Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal, cu modificările și completările ulterioare, în cazul asiguraților care au depus/ vor depune Declarația unică privind impozitul pe venit și contribuțiile sociale datorate de persoanele fizice.

Conform prevederilor art. 24 alin.(1) și alin. (3) din Legea nr. 10/2025 și art. 77 din Legea nr. 9/2025 **în anul 2025 pentru plata drepturilor la domiciliul beneficiarilor, cheltuielile pentru transmiterea și achitarea drepturilor finanțate din bugetul asigurărilor sociale de stat/bugetul de stat se stabilesc prin aplicarea coeficientului de 1,1% asupra sumelor plătite și se suportă din bugetul din care se finanțează drepturile respective.**

În conformitate cu dispozițiile art. 25 din Legea nr. 10/2025, **în anul 2025, tariful pentru un talon de plată la domiciliul beneficiarilor, în situația în care aceștia au optat pentru plata în cont curent sau în cont de card se menține la 2,15 lei și se suportă din bugetul din care se finanțează dreptul respectiv.**

Asigurarea în sistemul unitar de pensii publice

Conform prevederilor HG nr. 1506/2024 pentru stabilirea salariului de bază minim brut pe țară garantat în plată, **începând cu data de 1 ianuarie 2025, salariul de bază minim brut pe țară garantat în plată se stabilește la 4.050 lei.**

Contractul de asigurare socială se poate încheia de către orice persoană în scopul asigurării în sistemul public de pensii **în vederea obținerii pensiei pentru limită de vârstă** sau în vederea completării venitului asigurat utilizat la calculul acestei categorii de pensie.

Baza lunară de calcul al contribuției de asigurări sociale, în cazul asiguraților care au încheiat contracte de asigurare socială în baza art.6 alin. (2) din Legea nr. 360/2023 privind sistemul public de pensii, o constituie venitul lunar asigurat înscris în contractul de asigurare socială, care nu poate fi mai mic decât salariul de bază minim brut pe țară garantat în plată, respectiv 4.050 lei.

În consecință, începând cu 1 ianuarie 2025, contribuția minimă lunară la asigurările sociale de stat în cazul contractului de asigurare este de 1.013 lei/lună (4.050 lei X 25% = 1.013 lei).

Contribuția de asigurări sociale se datorează de la data încheierii contractului de asigurare socială, în aceeași cotă prevăzută de Codul fiscal pentru persoanele fizice care au calitatea de angajați sau pentru care există obligația plății contribuției de asigurări sociale, respectiv 25%.

Plata contribuției de asigurări sociale se face lunar de către persoanele asigurate sau, în numele lor, de către orice altă persoană, plata se poate face în numerar/POS la casieria Casei Județene de Pensii Sălaj sau în cont bancar RO 69TREZ56122210304XXXXX deschis la Trezoreria SĂLAJ.

De asemenea, salariul de bază minim brut pe țară garantat în plată de 4.050 lei se va utiliza și în cazul **contractelor de asigurare socială încheiate în baza art.6 alin. (3) din Legea nr. 360/2023** privind sistemul public de pensii, **începând cu data de 1 ianuarie 2025.**

Marius Ilie STANCIU

Director Executiv